
Lavo Čermelj: 

Ob izdaji knjige 
o »Nikoli Tesli in razvoju 

elektrotehnike" 
Čudno se bo zdelo marsikomu, da izpre

govori avtor sam ob izdaji svoje knjige, toda 
smatram to za potrebno in sem prepričan, da 
mi ne bo tega nihče zameril. 

Kdor je bil pri zadnjem predavanju, ki 
ga je imel te dni v Ljubljani docent amster
damske univerze dr. Katz, je gotovo s poseb
nim zadoščenjem sprejel zaključne besede 
uglednega učenjaka, s katerimi je na slove
sen način poudarjal, da velja v znanstvenem 
svetu naša bela Ljubljana kot središče za 
proučevanje škroba in da so razprave, ki so 
izšle iz instituta profesorja Samca, pravi mej
niki na tem polju. Škoda, da so slišali te be
sede iz ust tujega učenjaka samo oni, ki jim 
je to bilo že itak bolj ali manj znano. Katz
ova izjava pa zasluži, da najde pot v širše 
plasti našega naroda. Kajti doba petnajstih 
k t od naše osvoboditve je še prekratka, da bi 
nas bila rešila vseh spon večstoletnega su
ženjstva. Še vedno se čutimo sužnje. Gospoda 
in mojstra vidimo le v tujcu, posebno v onem 
tujcu, ki je dolga stoletja vihtel svoj bič nad 
nami. Še vedno se ne zavedamo svoje lastne 
moči in svoje lastne vrednosti. Premalo po
znamo sami sebe in se radi tega preslabo 
cenimo. 

Vemo sicer za naše pesnike in pisatelje, 
morda poznamo tudi še tega ali onega na
šega jezikoslovca ali zgodovinarja. Toda vsi 
drugi naši učenjaki so nam po večini docela 

neznani in tuji. V posebni meri velja to za 
naše prirodoslovce in vendar imamo ravno na 
tem polju marsikaterega velikana, ki s po
nosom nanj lahko kažemo. 

V zadnjih letih se je izkušalo v tem oziru 
zamujeno vsaj deloma popraviti. Tako je 
ravno letos v Vodnikovi družbi izšel drugi 
zvezek avtobiografije velikega elektrotehnika 
Mihajla Pupina v prevodu dr. Pavla Breznika. 
Spričo globokih misli in čiste ljubezni do na
roda, ki je z njo vsa knjiga prežeta, bi mo
rala postati ta knjiga obvezno berilo za našo 
šolsko mladino. 

Pred desetimi leti sem skušal jaz pokaza
ti slovenskim učiteljem življenje in delo na
šega gotovo največjega duševnega velikana 
Rudjera Boškoviča v knjigi »Boškovičev nauk 
o materiji — prostoru — času v luči relativ
nostne teorije« (Ljubljana 1923. Predstavil 
sem ga tudi italijanskemu svetu kot pred
hodnika Alberta Einsteina v predavanju, ki 
sem ga imel v društvu »Mathesis« v Trstu in 
ki je bilo v izvlečku objavljeno v »Periodico 
di matematične« (Serie IV. Vol. II. N. 3. Bo
logna 1922), nemškemu svetu pa za razpravo 
»Roger Joseph Boscovich als Relativist« v 
»Archiv  u fiir Geschichte der Mathematik, 
der Naturwissenschaften und der Technik« 
(II. Band, 4. Heft. Leipzig 1929). 

Ravnoikar pa je izšla v založbi Mladinske 
matice v Ljubljani moja knjiga o Nikoli 
Tesli, ki je namenjena predvsem naraščajoči 
mladini. Dovoljeno naj mi bo, da se s tega 
mesta zahvaljujem založnici, ki se ni stra
šila gmotnih žrtev ter je omogočila publi
kacijo in opremila knjigo na način, ki je za 
sedanje razmere naravnost sijajen. 

S temi poizkusi pa je ledina šele načeta 
Veliko dela še čaka, toda delo mora biti 
izvršeno. 



Koliko velikih naših mož še čaka, da jih 
spoznamo. 

Komu je na pr. znan Markanton de Do
minis (Gospodnetič), ki je bil predhodnik Ga
lileja Galilea na stolici za matematiko na pa
dovanski univerzi in so ga že mrtvega obenem 
z njegovimi knjigami sežgali na Campo dei 
Fiori v Rimu? V skromni obliki sem ga pred
stavil naši primorski mladini v tedaj še izha
jajočem mesečniku »Naš glas«. (Letnik IV., 
štev. .69. Trst 1928.) Ali komu je znano, da 
je ravno pred šestdesetimi leti izšla prva 
strogo znanstvena fizikalna razprava v slo
venskem jeziku izpod peresa našega rojaka 
Simona Šubica, profesorja na univerzi v Grad
cu, in da je, vsaj kolikor je meni znano, sle
dila tej razpravi do danes samo še ena slo
venska znanstvena fizikalna razprava, nam
reč leta 1874. in sicer tudi od istega avtorja? 

'In vendar smo imeli tudi druge, in celo 
večje slovenske fizike. Omenim naj samo 
profesorja univerze v Innsbrucku Ignaca Kle
menčiča, čigar ime sem zaman iskal celo v 
»Slovenskem bibliografskem leksikonu«. Le 
senator Ivan Hribar ga mimogrede omenja v 
svojih spominih kot prijatelja, s katerim se 
je shajal v Gradcu. 

Leta 1935. pa bo prva stoletnica rojstva 
največjega slovenskega fizika koroškega ro
jaka Josipa Štefana. Dunajska univerza, ka
tere profesor in rektor je bil, se mu je izka
zala hvaležna in mu je postavila v univerzi
tetnih arkadah prekrasen spomenik. Mi smo 
se ga spomnili le s krajšimi nekrologi no li
stih in revijah. Naša dolžnost je, da vsaj ob 
stoletnici njegovega rojstva na dostojnejši in 
njega in nas vredni način slavimo njegov 
spomin. 


